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Zápis z Ústřední konference delegátů sekce chovatelů holubů 

konané v Pardubicích dne 13. května 2023. 
 
Jednání se zúčastnili pozvaní delegáti – z okresů: Beroun, Blansko, Brno, Břeclav, Česká Lípa, České 
Budějovice, Děčín, Domažlice, Frýdek Místek, Havlíčkův Brod, Hodonín, Hradec Králové, Chomutov,  
Chrudim, Jičín, Jihlava, Karviná, Klatovy, Kolín, Kroměříž, Kutná Hora, Liberec, Litoměřice, Louny, 
Mělník, Náchod, Nový Jičín, Nymburk, Olomouc, Opava, Ostrava, Pardubice, Pelhřimov, Písek, Plzeň, 
Praha, Praha – západ, Přerov, Příbram,  Rokycany, Rychnov nad Kněžnou, Sokolov, Svitavy, Šumperk, 
Tábor, Teplice, Třebíč, Vsetín, Vyškov, Zlín, Znojmo. 
 
Delegáti – z klubů chovatelů holubů: benešovských holubů, bradavičnatých plemen holubů, 
brněnských voláčů, českých bubláků, českých čejek a lysek, českých staváků, hýlů a norimberských 
skřivanů, moravských bagdet, moravských moráků, moravských pštrosů, německých výstavních 
holubů, ostravských bagdet, pražských krátkozobých rejdičů, prácheňských káníků, rakovnických 
kotrláků, rejdičů a racků, slezských plemen, strukturových holubů a velkých voláčů. 
 
Omluveni zástupci okresů: Praha – východ, Trutnov. 
Omluveni zástupci klubů:  
 
Konference se nezúčastnili tito pozvaní delegáti z jednotlivých okresů: Benešov, Bruntál, Český 
Krumlov, Cheb, Jablonec nad Nisou, Jeseník, Jindřichův Hradec, Karlovy Vary, Kladno, Mladá Boleslav, 
Plzeň – sever, Prachatice, Prostějov, Rakovník, Semily, Strakonice, Tachov, Uherské Hradiště, Ústí nad 
Labem, Ústí nad Orlicí, Žďár nad Sázavou. 
 
Konference se nezúčastnili tito pozvaní delegáti Klubů chovatelů holubů: českých rejdičů a 
pražských středozobých rejdičů, českých voláčů sivých, gigantů a výstavních holubů, chocholatých 
staváků, kingů, koburských skřivanů a římanů, moravských voláčů sedlatých a moravských bělohlávků 
a rysů. 
 
Za ÚOK chovatelů holubů: Ing. Petr Gajda, Roman Kučera, Jiří Holaň, Drahomíra Dufková, Mgr. Bc. 
Alexandr Veselý.  
Omluveni členové ÚOK chovatelů holubů: Mgr. Jaroslav Víšek 
Za kontrolní komisi ÚOK: Ing. Václav Krůta, Oldřich Vízek, Jiří Ludvík   
Za komisi posuzovatelů: Mgr. Luboš Kožíšek 
 
Tajemník ÚOK chovatelů holubů: Lucie Berná 
Hosté: Mgr. Ondřej Matouš – předseda ÚVV ČSCH, Ing. Radek Novotný – místopředseda ÚVV ČSCH 
 
 
 



 
Program konference: 
 

1)  Zahájení 

2) Volba mandátové a návrhové komise, ověřovatelé zápisu 

3)  Zpráva mandátové komise 

4)  Schválení programu konference 

5)  Kontrola usnesení z minulé konference 

6)  Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů  

7)  Zpráva o plemenných chovech a klubech 

8)  Zpráva o činnosti komise pro standardy holubů  

9)  Zpráva o činnosti holubářské sekce Evropského svazu  

10)  Zpráva o činnosti práce s mladými chovateli  

11)  Zpráva o činnosti ÚOK holubů za uplynulé období 

12)  Zpráva o plnění rozpočtu sekce za uplynulé období  

13)  Zpráva kontrolní komise sekce za uplynulé období 

14)  Volby 2023 

15)  Projednání a schválení rozpočtu sekce pro rok 2024 

16)  Volba delegáta na Valnou hromadu ČSCH 2023. 

17)  Diskuse 

18)  Usnesení 

19)  Závěr 

 
 
 
Ad. 1) Zahájení 
 
Jednání svolala Ústřední odborná komise chovatelů holubů prostřednictvím e-mailem rozeslané 
pozvánky. Ústřední konferenci delegátů sekce chovatelů holubů zahájil Ing. Petr Gajda – předseda 
ÚOK chovatelů holubů ČSCH, který přivítal hosty, delegáty okresů a zástupce chovatelských klubů. 
 
Ad. 2) Volba mandátové a návrhové komise, ověřovatelé zápisu a volba volební komise 
 
Komise byly zvoleny v tomto složení: Mandátová a návrhová komise, ověřovatelé zápisu: JUDr. 
Michal Danišovič – předseda, př. Jaromír Hrubý a př. Jiří Dudák – členové.  
Volební komise ve složení: Ing. Václav Krůta – předseda, př. Josef Pecka, př. Ing. Libor Mácha, př. 
Kamil Fiala a př. Bc. Miroslav Směšný. 
 
Ad. 3) Zpráva mandátové komise 
 
Mandátová komise konstatovala, že z pozvaných 75 okresů s 526 hlasy se konference zúčastnilo 51 
okresů s 396 hlasy. Z pozvaných 28 klubů se konference zúčastnilo 19 klubů. 



Předseda mandátové komis př. Danišovič konstatoval, že konference je usnášení schopná. 
 
Ad. 4) Schválení programu 
 
Př. Gajda přednesl body programu a vznesl dotaz, zda má někdo nějaké připomínky či doplnění 
programu.  Nikdo žádné připomínky či doplnění neměl a tak př. Gajda zahájil hlasování o schválení 
programu konference. Program byl jednohlasně přijat. 
 
Ad. 5) Kontrola usnesení z minulé konference 
 
Nebyly uloženy žádné ukládací body z minulé konference sekce. 
 
Ad. 6) Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů 
 
Zprávu přednesl př. Jiří Holaň. 
 
Vážené kolegyně a kolegové dovolte mi, abych vás seznámil s činností sboru posuzovatelů holubů za 
uplynulé období. V současné době má náš posuzovatelský sbor 63 členů a 8 uchazečů o funkci 
posuzovatele holubů. Jeden člen sboru má dlouhodobě pozastavenou činnost z důvodu neúčasti na 
školeních. V v měsíci březnu letošního roku proběhlo dvoudenní shromáždění sboru spojené se 
školením v Pardubicích v hotelu „Trim“. Školení se zúčastnilo 46 členů. Byla zhodnocena činnost 
posuzovatelů v minulém období. Jak všichni víme, za toto období proběhly tři velké chovatelské akce 
pořádané naším Svazem, a to celostátní výstava drobného zvířectva v Lysé/n Labem, dále velmi 
zdařilá výstava „Moravia Brno“ a Středočeská výstava opět v Lysé/n Labem. Na těchto akcích bylo 
předvedeno okolo 3800 ks holubů různých plemen a rázů. Všechny výstavy byly po organizační 
stránce dobře připraveny. U této příležitosti proběhly na těchto akcích také klubové speciálky. Za 
velmi zdařilou akci považuji Polskou národní výstavu v Kielcích, kde za finanční podpory ÚOK holubů 
naše kluby představily skvělou ukázku našich chovů a úroveň našeho svazového holubářství. Na této 
výstavě naši chovatelé vystavili 300 holubů. K posouzení holubů bylo přizváno pět naších 
posuzovatelů. V dalším bodu jednání přítel Smetana seznámil sbor s počtem uchazečů o funkci 
posuzovatele holubů a o průběhu jejich vzdělávání. Zároveň proběhly závěrečné zkoušky dvou 
uchazečů o funkci posuzovatele. V tematické části školení bylo prezentováno 6 plemen holubů, kde 
jednotliví rektoři názorně předvedli způsob posuzování jednotlivých plemen. Nedílnou součástí je 
také publikační činnost v našem svazovém tisku. Ve velké míře do holubářské rubriky přispívají 
zejména př. Veselý, př. Bukovský, př. Sousedík a př. Petržílka. Všem jmenovaným patří můj dík. Za 
velmi dobrou a užitečnou lze hodnotit spolupráci s okolními státy a to zejména s přáteli ze Slovenska, 
Polska a Německa. Naši posuzovatelé jsou zváni k naším sousedům k posuzovaní holubů na všech 
stupních výstav. Předseda ÚOK př. Gajda seznámil posuzovatele mimo jiné i o navýšení odměny za 
posuzování holubů s platností od 1. 4. 2023. Jak všichni víme je tento rok v našem Svazu rokem 
volebním. Shromáždění sboru volí jednotlivé týmy, které se při splnění daných podmínek přihlásí do 
voleb. Podmínky voleb splnily tři týmy. Ve dvoukolovém průběhu voleb zvítězil tým pod vedením př. 
Pavla Wiedera. Závěrem mi dovolte poděkovat dosavadním členům ÚOK za spolupráci a nové ÚOK 
popřát mnoho zdaru a elánu v další práci ve prospěch našeho českého holubářství. Děkuji za 
pozornost.   
 
Ad. 7) Zpráva o plemenných chovech a klubech 
 
Př. Roman Kučera informoval účastníky konference o plemenných chovech, kdy smyslem 
plemenného chovu holubů je dlouhodobá šlechtitelská práce za účelem stabilizace daného 
plemenného typu, barevného rázu, kresby. 
 
 



Plemenné chovy 2022-2023 
 
Žádalo o PCH 38 chovů  Uznáno 34 chovů 
Pro rok 2023 uznáno 32 chovu. Dva chovy vyřazeny pro nesplnění podmínek. Nutnost novelizovat 
směrnici pro PCH, a to změnit jedno slovo o tom, že je potřeba vystavit v daném roce tři holuby jedné 
barvy a kresby. 
Všem držitelům, kteří splnili podmínky a zaslali v čas hlášení, byla vyplacena dotace 2000,- Kč na PCH. 
 
Mistr ČR 
Potřebný počet bodů 380. 
Splnilo a titul MČR získalo 40 chovů. 
Seznam držitelů PCH a MČR umístěny na stránkách ČSCH. 
 
Plemenné chovy-čísla 
 
         Plemenné chovy      2015-2016            37 PCH 
                                             2017-2018            39 PCH 
                                             2019-2020            34 PCH 
                                             2021                      36 PCH                 
                                             2022-2023            34 PCH 
                                             (2023)                    32 PCH 
      Veterinární péče za rok   2022 vyplaceno 51 594 Kč. 
      
Plemenné chovy – již ve směrnici pro uznání PCH 
Jednotný formulář o veterinární péči a hlášení o chovu odeslaný do 30.11. 
Nejméně 93 bodů součtem 755 bodů 
Vzácné rázy národních plemen nejméně 93 bodu součtem 748 bodů. 
Mistr republiky v chovu holubů nově na každé celostátní či pověřené výstavě 380 bodů kolekce 4 
holubů. 
Kontrolu PCH provádí min. jednou za dva roky jeden člen ÚOK plus jeden pověřený člen sboru 
posuzovatelů 
 
Plemenný chov podpora 
 
Žádost o příspěvek na veterinární činnost poslat do 30.11 daného roku důležité!! V hlavičce potvrzení 
musí být uvedeno ČSCH a IČO: 004 43 204 pod hlavičkou může být vaše jméno!!!!! Důležité 
Pro rok 2022-2023 je podpora 2000 Kč za daný rok na veterinární péči. 
 
Změna v směrnici pro plemenný chov 
 
Délka uznání PCH holubů je stanovena pro následující dva roky. Chovatel má povinnost své holuby 
vystavit (v počtu min. 3 kusů) na celostátní výstavě pořádané ČSCH v následujících dvou letech po 
uznání PCH (pokud se celostátní výstava pořádá). Pokud vystavovatel holuby nevystaví, nebude mu 
poskytnutý příspěvek pro držitele PCH. 
Chovatel má povinnost své holuby vystavit (v počtu min.3 kusy) v barvě a kresbě uznané pro daný 
PCH na celostátní výstavě...  
5. Chovatel, který obdrží min. 760 bodů, získá titul „MISTR ČR V CHOVU HOLUBŮ“- vyjmout ze 
směrnice pro neaktuálnost a již ji tam nedávat. 
Nově Mistr ČR 380 na čtyři kusy nezávisle na PCH. 
 
Kluby 
Sekce holubi -   28 klubů 



Počet členů klubů: 2011-1379 / 2012-1358/ 2013-1270/ 2014-1254/ 2015-1178/ 2016-1182/ 2017-
1151/ 2018-1150/ 2019-1125/2020-1118/2021–918/2022-947/2023-585!!!!!!!! 
 činnosti klubu plus seznam členů zaslat do 30.12.2022 
Šlechtitelský plán: 17 klubů zaslalo svoje šlechtitelské plány, umístěné jsou na webu 
Hlášení o činnosti klubu/formulář/ za rok 2022 - zaslalo 10 klubů 28.4. 
Českých staváků, benešovských, bradavičnatých, bubláků, českých a pražských středozobých rejdičů, 
voláčů sivých, chocholatých staváků, německých výstavních, kingů, moravských voláčů a bělohlávků 
Seznam členů na rok 2023 zaslalo 13 klubů.  Pro daný rok 2022 a další roky, bude počítáno s dotaci či 
podporou jen s kluby, které splní v daný termín své povinnosti. 
 
Pro rok 2023 nedodaly seznam členů kluby: brněnských voláčů, českých bubláku, gigantů a výstavních 
holubů, koburských skřivanů 2 roky, moravských bagdet, moravských sedlatých voláčů a bělohlávků, 
ostravských bagdet, prácheňských káníků, pražských krátkozobých rejdičů, rakovnických kotrláků, 
rejdičů a racků, rysů, slepičáků, slezských plemen, strukturových. 
 
Málo početné rázy národních plemen jsou uvedené na webu ČSCH sekce holubi. 
Stálý problém s českým rejdičem a pražským středozobým rejdičem vzhledem k práci dvou klubů – 
vyřešen a klub českých a pražských středozobých rejdičů bude pokračovat a měl by být jako klub 
hlavní. 
 
Klub českého staváka, ač prezentuje speciální výstavu viz. katalog či hlášení klubu, stále posuzuje 
bodovým systémem na staré lístky, a hlavně posuzují samozvaní posuzovatelé nikým nepověření bez 
zkoušek a co je horší i naši svazoví posuzovatelé – jinak plní vše jako první. 
 
Aktiv s kluby se uskutečnil v Litovli v měsíci červnu – přednášky 
Historie PCH, veterinární problematika – vitaminy, doplňky 
Propagační klubové roll - upy – předány klubům, použity u celostátní výstavy 
Pro rok 2022 vyplacena podpora na výstavní činnost. Mezinárodní výstava v Kielcích, a to pro kluby 
českých staváků, rysů, brněnských voláčů, velkých voláčů, moravských pštrosů ve výši 50 000Kč 
 
Výročí klubu českých čejek a lysek 100 let, poděkování za celoživotní práci. / př. Pultar, př. Zach, př 
Školník, př. Vízek, př. Prokeš 
V roce 2023 100 let výročí klubu moravských pštrosů. 
 
Z dotazníků: 
Klub benešovského holuba— není dobré že př. Blaha posuzoval na třech po sobě jdoucích CV. 
Klub bradavičnatých---dochází ke generačnímu problému. Staří chovatelé prodávají holuby i mimo 
klub. 
Klub německých výstavních---stálý nesouhlas na dělení plemen na národní a nenárodní. 
Klub moravského voláče--- přes stánky ČSCHDZ/holubi /či časopis informovat o veterinární péči či 
novinkách v této oblasti. 
 
Děkuji všem za kladný přístup, za podporu českého i světového holubářství, za přístup jednatelů, 
předsedů či držitelů PCH k hlášením, které zasíláte. Přeji všem dobrou ruku při sestavování chovných 
páru volbě nové ÚOK a pevné zdraví vám i vaší rodině. 
 
Ad. 8) Zpráva o činnosti komise pro standardy holubů 
Z důvodu neúčasti př. Víška, přednesl zprávu předseda ÚOK Ing. Petr Gajda. 
 
Za naše pětileté období se bohužel nepodařilo dotáhnout do konce vydání nového vzorníku holubů. 
Cítíme to jako zklamání, protože jsme téměř u konce a je škoda, že nemáme dostatek času to 



dotáhnout a zapracovat drobné změny, které je potřeba vyladit. Kresby máme z předešlých let 
zakoupené od Jean Louise Frindela. 
Já jako předseda ÚOK chovatelů holubů to beru jako velký dluh. Rád bych popřál nové Standardové 
komisi hodně úspěchů a síly v práci, která je čeká a končící komisi bych za jejich náročnou práci 
poděkoval, protože ne vždy to měli jednoduché. 
 
Ad. 9) Zpráva o činnosti holubářské sekce Evropského svazu 
 
Zprávu o činnosti holubářské sekce Evropského svazu přednesl př. Veselý. 
 
Nekonání evropských výstav, nejprve Rakousko, pak Polsko, odřeknuta Česká republika s možnou vizí 

evropské výstavy králíků, odřeknuto Nizozemsko v roce 2027, budoucnost nejistá.  

Důvody ekonomické i faktické – ptačí chřipka, též nařízení evropské unie – TRACES (potvrzení 

přepravy v el. systému státním veterinářem (krajská veterinární správa). Diskutuje se nad případnou 

změnou a to skutečností, že bude nejspíš stačit jedno veterinární potvrzení na celý transport. 

Česká republika neprojevila bližší zájem o pořádání mezinárodního školení, tato forma setkání je pro 

sekci holubi důležitější než samotné generální zasedání, které se koná v květnu. V loňském roce jsem 

se místo generálního zasedání účastnil právě mezinárodního školení, které se konalo ve Vídni, kde 

jsem prezentoval pražského rejdiče krátkozobého, připravil propagační materiál v německém jazyce. 

Ohlas byl překvapivě velmi kladný. 

Buducnost lze očekávat v konání mezinárodních, národních a zemských výstav. 

Nelze vyloučit přijetí nařízení v rámci Evropské unie, které se dotknou i výstav u nás, jakož i našich 

vzorníků, šlechtění holubů a de facto i jejich chovu. Důvodem jsou mnohačetné aktivity tzv. ochránců 

zvířat, které se tradičních bašt, jako je Švýcarsko, aktuálně ozývají z mnoha oblastí západní Evropy, 

bohužel i včetně silného Německa. Je snaha minimálně omezit chov zvířat s tzv. extrémními znaky, 

kam patří krátkozobost, výrazné bradavičnaté znaky, pernaté útvary a další. Už i v Německu se 

některé organizace zabývají výzkumem reprodukce a chovu některých okrasných plemen. Výsledky 

těchto výzkumů, provedené v ne holubářském prostředí a pravděpodobně i s omezenými 

zkušenostmi chovatelskými, může vyvolat přijetí směrnic, které mohou omezit chov zvířat a 

výstavnictví. A mohou se dotknout každého z nás.  

Změny se již dotkly některých vzorníků (v oblasti popisu i vzorníkové malby – například kariér, 

dragoun), kdy zatím se někdy mění spíše vzorníky, jindy již i směr šlechtění, v zemích střední a 

východní Evropy se trendy šlechtění a chovu nemění – zatím chybí tlak ochranářů). 

Sluší se poděkovat některým kolegům, kteří se do propagace chovatelství a chovu holubů zapojují 

v televizi a rozhlase, prezentace je stále častější, a to je velmi dobře. 

Časopis Chovatel má v holubářské sekci stabilní dopisovatele, pro sekci holubi je žádoucí, aby 

fotografie holuba na titulu měla grafikem zhotovené nějaké estetické pozadí, nikoliv dráty klece či 

voliéry. Důležitý je i výběr holuba na titul, jenž by měl být vždy odsouhlasen kompetentní osobou. 

Z rozhodnutí ÚOKCHH je prováděna kontrola textů, která se v posledním období v mnoha případech 

minula účinkem. Opravy zavádějících, nepřesných či nelogických pasáží nejsou akceptovány a 

následně jsou tyto texty publikovány veřejně. V poslední době jsme se tak z našeho tisku mohli 

dozvědět, že česká plemena vznikala i na západním Slovensku, že Újezd u Brna proslavila bitva u 

Slavkova, že jihomoravský Měním je evropským centrem chovu voláčů a řadu dalších nelogičností. Na 

fotkách jsou prezentováni chovatelé v neformálním prostředí s vyšpulenými pupky a podobně, což do 



odborného psaní nepatří. Za důležité do budoucna požaduji hájit zájmy českého holubářství nejen 

v časopise, ale i jinde u nás a v zahraničí. 

Ad. 10) Zpráva o činnosti práce s mladými chovateli 
Zprávu přednesla př. Drahomíra Dufková. 
 
CELOSTÁTNÍ KOLO 54. SOUTĚŽ MLADÝCH CHOVATELŮ 2022 
Místo konání: JIHLAVA 17. - 21. 8. 2022 
Počet dětí: 2 děti mladší kategorie a 1 děti starší kategorie 
Soutěž se skládala: Písemná práce, vědomostní test, poznávačka, odborný pohovor. 
 
VÝSLEDKY SOUTĚŽE 
Pro malé množství soutěžících bylo s úsporných důvodů sloučena mladší a starší kategorie. 
1.místo – Vítovec Lukáš (72 bodů)                     Příbram 
2.místo – Leikep Tomáš (46,99 bodů)              Znojmo 
3.místo – Šiška Jiří (45,82 bodů)                         Bruntál 
 
PŘEDNÁŠKA PRO SOUTĚŽÍCI  
TÉMA:  
Problematika chovu a odchovu krátkozobých holubů včetně uplatnění chův.  
Prezentace živých holubů dala možnost konzultaci nad vadami či přednostmi vystavených kusů.  
Vystavené kusy orientální racek blondineta a pražský rejdič krátkozobý.  
Další bod – příprava holubů na výstavu. 
      
SOUTĚŽ A MLADÍ CHOVATELÉ V PRŮBĚHU POSLEDNÍCH LET 

- Nejvyšší počet soutěžících bylo 11 dětí. 
- Nejnižší počet 1 dítě (COVID). 
- Za klad bereme prezentace jejich chovů na celostátních nebo speciálních výstavách. 
- Ze soutěžích: 
- 1 posuzovatel 
- 2 adepti na posuzovatele. 

 
NOVINKY 
KOMISE PRO PRÁCI S MLADÝ CHOVATELI UPRAVOVALA STRÁNKY  

- SBORNÍK OTÁZEK.  
- NOVÉ STUDIJNÍ MATERIÁLY. 

 
Ad. 11) Zpráva o činnosti ÚOK chovatelů holubů za uplynulé období přednášel Ing. Gajda 
 
Jednání ÚOK se zabývala: 

➢ Podporou klubů slavících výročí od založení.            
➢ Projednání podnětů Ing. Otruby. 
➢ Dořešení sporného PCH. 
➢ Příprava rozpočtu pro rok 2022. 
➢ Návrh podpory klubům národních plemen pro rok 2022. 
➢ Nastavení propozic pro udělení titulu MISTR ČR. 
➢ Výsledky plemenných chovů. 
➢ Příprava školení posuzovatelů. 
➢ Přípravy Aktivu 2022 v Litovli. 
➢ Výroba roll-up. 
➢ Kontrolou plemenných chovů. 
➢ Stanovení předsedy volební komise pro volby do komise sboru posuzovatelů a na konferenci. 



➢ Aktualizaci vzorníku giganta. 
➢ Přípravy aktualizace řádu posuzovatelů. 
➢ Účastí na mezinárodním školení posuzovatelů. 
➢ Rezignaci člena ÚOK. 
➢ Projednání aktualizace vzorníků národních plemen. 
➢ Účast na oslavách 100 let od založení klubů českých čejek. 

 
Aktiv 2022 

 18.6.2022 proběhl v Litovli  
 Přednášky měli: 

- o veterinární problematice – Drahomíra Dufková, 
- o historii plemenných chovů – Roman Kučera, 
- o aktualizaci a projednání připravovaných vzorníků Víšek Jaroslav, 
- o podpoře klubům a připravovaných roll up a mezinárodní výstavě v Kielcích – Petr Gajda. 
 
Mezinárodní školení posuzovatelů 17. – 18.9.2022 ve Vídni.  

 Školení rakouských plemen holubů + srovnání linie texanů (FR x Italských). 
 Welfare hospodářských zvířat. 

 
Welfare hospodářských zvířat v ekologickém chovu 
Dopad pro drobné chovatele: 

- Registrace.  
- Veterinární osvědčení TRACES. 
- Minimální plochy pro normované kusy. 
- Limity pro chov… atd. 

 
Mezinárodní výstava Kielce 2022, Polsko 

• Prezentace českého holubářství.  
• proběhla podpora klubů v ČR.  
• 278 ks vystavených holubů z ČR. 
• Prezentace 5 klubů a dalších jednotlivců. 

Klub chovatelů českých staváků, klub chovatelů moravských pštrosů, klub chovatelů velkých voláčů, 
klub chovatelů brněnských voláčů a klub chovatelů rysů. 

 Posuzování provedli delegovaní posuzovatelé se statusem evropského posuzovatele:  
➢ Gabriela Vajdová, Marek Vajda, Jiří Popelek,   
➢ Petr Gajda, Miroslav Směšný 

  
Klubová výročí a ocenění členů 

 V roce 2022 slavilo několik chovatelských klubů svá výročí, ÚOK ocenila zasloužilé chovatele 
těchto klubů: 

 Klub chovatelů českých čejek – 100 let od založení 
➢ Petr Pultar, Ing. Jiří Zach 
➢ Bohuslav Prokeš, Stanislav Školník, Oldřich Vízek 

 
Rozpočet ÚOK 
příjmy 352.995 Kč, výdaje 317.421 Kč, „zisk“ 35.574 Kč, 
Příspěvek ÚOK jednotlivým klubům = CELKEM cca 81 000 Kč, 
50 000 Kielce 
31 000 výroba roll – up, 
Podpora plemenných chovů 52 244 Kč.   
Nutnost složenky psát na ČESKÝ SVAZ CHOVATELŮ!!!  
 



Aktualizace Řádu pro posuzovatele 
 Po několika jednáních předsedů ÚOK s ÚVV, doplnění a zapracování připomínek se podařilo 

na 02/2023 schválení aktualizovaného řádu posuzovatelů.  
 Odměny posuzovatele za posouzení zvířat:  

Do 60 ks zvířat: paušální odměna 900,- Kč  
Od 61ks do 80ks zvířat: à 15,- Kč/ zvíře  
Od 81ks do 100ks zvířat: à 20,- Kč/ zvíře  
Nad 100 ks: 20 Kč/ zvíře 
Vyhodnocení kolekcí: 5 Kč/ kolekce 
 
Závěr 

 Poděkování členům ÚOK, KK a Komisi sboru posuzovatelů. 
 Poděkování tajemnici paní Lucii Berné. 

 
Děkuji za pozornost 
 
Ad. 12) Zpráva o plnění rozpočtu sekce za uplynulé období 
 
Plnění rozpočtu 2022 
 
Výdaje 2022:      - 317.421 Kč 

Příjmy 2022:      + 352.995 Kč 

Hospodářský výsledek 2022:                   + 35.574 Kč   

Na straně výdajů 

- Svazová propagace (roll up)     31 050 Kč 

- Podpora klubům /Kielce/    50 000 Kč 

- Podpora PCH      52 244 Kč 

- Stravné – školení posuz., konference, aktiv…  42 147 Kč 

- Ubytování – školení posuzovatelů   28 509 Kč 

- Nájemné         4 400 Kč 

- Paušální náhrady ÚOK, KK, komise sboru posuz.  50 000 Kč 

- Cestovní náhrady     15 533 Kč 

- Příspěvek na dopravu     15 000 Kč 

- Mezinárodní školení posuzovatelů    18 358 Kč 

Ad. 13) Zpráva kontrolní komise sekce za uplynulé období 

Ústřední konference chovatelů holubů se konala 14. 5. 2022 v Praze, Maškova 3. Bylo pozváno 75 
delegátů okresních organizací se 449 hlasy a 28 zástupců klubů. Zúčastnilo se 33 okresů s 268 hlasy. 
Z pozvaných 28 klubů se konference zúčastnilo 18 klubů. Předseda mandátové komise konstatoval, 
že konference je usnášeníschopná. Kontrolní komise konstatuje, že dlouhodobě je nízká účast 
delegátů některých okresních organizací. Jedná se pořád o stejné okresní organizace. Na této 
konferenci byly podány tyto zprávy: 



Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů, o plemenných chovech a šlechtitelské práci, o činnosti 
standardové komise, o činnosti práce s mladými chovateli. Hlavní zprávu o činnosti ÚOK chovatelů 
holubů přednesl předseda Ing. Petr Gajda. Dále se uskutečnily dvě schůze ÚOK a to: 18. 3. 2022 
v restauraci Prachárna v Olomouci. Jedním z projednávaných bodů bylo neuznání plemenného chovu 
přítelkyně paní Milady Herinkové. Po přešetření všech okolností a z důvodů procesních chyb při 
uznávání se toto anuluje. Dále se řešilo projednávání podpory klubů a Evropské výstavy. Další schůze 
ÚOK chovatelů holubů se konala 16. 11. 2022 v penzionu v Milovicích. Na tomto jednání byl schválen 
finanční příspěvek pro Klub pražských rejdičů krátkozobých ve výši 2 500,- Kč a dále finanční 
příspěvek pro oblast Brno ve výši 15 000,- Kč. Na této schůzi podal rezignaci na funkci člena ÚOK Ing. 
Miroslav Otruba. 
 
Ad. 2) Kontrola hospodaření a účetních dokladů 
 
V nákladové části bylo toto nejdůležitější čerpání položek: 
Svazová propagace   26 550,- Kč (pořízení roll-upu) 
Cestovné funkcionářů   15 533,- Kč 
Schůzová činnost   42 137,- Kč (školení, jednání ÚOK + komise sboru) 
Paušální náhrady funkcionářů               50 000,- Kč (ÚOK, KK, komise sboru posuzovatelů) 
Podpora PCH    52 244,- Kč 
Příspěvek na činnost (Brno)  15 000,- Kč (podpora dopravy na mezinárodní výstavu) 
Příspěvek klubům   50 000,- Kč 
Mezinárodní styk   18 358,- Kč (mezi. školení posuzovatelů v Rakousku) 
 
Celkové náklady za rok 2022  317 421, 83.- Kč. 
 
Vzdělávací fond       24 500,- Kč 
Členské příspěvky    50 000,- Kč 
Dotace z MZe     80 000,- Kč 
Kroužky   198 472,50 Kč 
 
Výnosy celkem 352 995,50 Kč 
Rozdíl činí    35 573,67 Kč 
 
Ad. 3) Řešení stížností a připomínek 
 
Za rok 2022 obdržela kontrolní komise Sekce chovatelů holubů dvě stížnosti na uznání PCH holubů 
přítelkyně Herinkové na Moravské pštrosy černé běloocasé. Po projednání této stížnosti per rollam 
kontrolní komise konstatovala, že došlo k pochybení vedoucího posuzovatele Jiřího Holaně a Ing. 
Miroslava Otruby při uznávání PCH holubů nenaplněním směrnice o uznávání PCH v bodě číslo 8. 
K reakci na vyřízení stížnosti od přítele Otruby, kontrolní komise konstatuje, že při uznávání PCH 
holubů při výstavě Chovatel 2021 v Lysé nad Labem došlo k pochybení jak ze strany vedoucího 
posuzovatele Jiřího Holaně, tak ze strany posuzovatele přítele Ing. Miroslava Otruby nenaplněním 
směrnice o uznávání PCH holubů v bodě 8. V kompetenci kontrolní komise není hodnotit kvalitu 
posouzení jednotlivých holubů. Konečné rozhodnutí přiznání nebo nepřiznání je v kompetenci 
příslušné ÚOK při dodržení výše uvedené směrnice. 
 
Ad. 4) Doporučení 
 
Členové kontrolní komise doporučují ÚOK zabývat se trvalou neúčastí zástupců některých okresů na 
konferenci odbornosti a zvážit větší zapojení posuzovatelů holubů do činnosti v odborných komisích 
v daném okrese. 



Členové kontrolní komise děkují všem funkcionářům Chovatelské sekce holubů za odvedenou práci 
v roce 2022. 
Členové kontrolní komise děkují za podporu, kterou jste nám během našich volebních období 
poskytovali. Přejeme všem nově zvoleným funkcionářům hodně zdraví, štěstí, osobní a chovatelské 
pohody. 
 
Ad. 14) Volby 2023 
 
Pro volby do ÚOK v sekci chovatelů holubů 2023 byla schválena forma voleb:  
-    jednotlivců, 
-    sedm členů ÚOK,   
-    hlasování tajné. 

 
Delegáti okresních organizacích obdrželi volební lístky při prezenci. Předseda ÚOK Ing. Petr Gajda 
vyzval předsedu volební komise Ing. Václava Krůtu, aby seznámil přítomné s průběhem voleb. Poté 
vyzval delegáty k samotné volbě tajnou formou vhozením volebního lístku do hlasovací urny. Po 
odevzdání volebních lístků se volební komise odebrala spočítat výsledky voleb. 
Hned v prvním kole dostalo sedm kandidátů nad 50 % hlasů a byli zvoleni do ÚOK chovatelů holubů 
takto: 
 

1) Barna Pavel   359 hlasů 
2) Gajda Petr, Ing.   299 hlasů 
3) Popelek Jiří, DiS.  272 hlasů 
4) Krupka Jaroslav , Ing.  246 hlasů 
5) Bukovský Aleš, Ing., MSc. 224 hlasů 
6) Brachtl Josef   220 hlasů 
7) Ráček Václav, MVDr.  216 hlasů 

 
Náhradníci: 

8) Vajda Marek   210 hlasů 
9) Smetana Martin  207 hlasů 

 
 
Do kontrolní komise byla v požadovaném termínu zaslaná pouze jediná kandidátka Dagmar 
Petříková, která svoji kandidaturu stáhla, proto se volba nekonala.  
Ze stávající Kontrolní komise ÚCHS holubů podal ze zdravotních důvodů rezignaci př. Ludvík Jiří, a 
proto dosavadní předseda kontrolní komise Ing. Václav Krůta navrhl paní Dagmar Petříkové jako 
jediné kandidátce kooptaci do příštích voleb na pozici člena. Paní Dagmar Petříková kooptaci přijala. 
Do příštích voleb do Kontrolní komise UCHS holubů v roce 2024, které konference současně 
vyhlašuje, bude Kontrolní komise ÚCHS holubů pracovat ve složení: 
Ing. Václav Krůta – předseda 
Oldřich Vízek – člen 
Dagmar Petříková – člen (kooptace 13. 5. 2023) 
 
Ad. 15) Projednání a schválení rozpočtu sekce pro rok 2024 
 
Ing. Petr Gajda představil připravený rozpočet roku 2024 a objasnil konkrétní položky. Rozpočet je 
připraven ÚVV ČSCH dle rozpočtových pravidel. Představený rozpočet je pro všechny sekce téměř 
stejný a kopíruje částky z předešlých rozpočtů. Návrh rozpočtu byl jednohlasně schválen. 

 

512200 Cestovné funkcionářů 45 000,00 Kč  



512400 Cestovné do zahraničí 30 000,00 Kč 

51300 Náklady školení, občerstvení, schůze, nájem, 
stravné 

70 000,00 Kč 

518880 Plemenné chovy, šlechtění 72 000,00 Kč 

521200 DPP 20 000,00 Kč 

523100 Paušální náhrady pro funkcionáře 50 000,00 Kč 

581800 Příspěvek Klubům 42 000,00 Kč 

              Odborná literatura 2 000,00 Kč 

              ceny dary výstavy, reprezentace dary 10 000,00 Kč 

              ubytování 44 000,00 Kč 

              mezinárodní styk – poplatky dle potřeb 

 
 

celkem náklady 385 000,00 Kč 

 
 

 
 

Příjmy  

Vzdělávací fond 45 000,00 Kč 

Kroužky holubi 210 000,00 Kč 

Členské známky  50 000,00 Kč 

Dotace z MZe 80 000,00 Kč 

 
 

celkem příjmy 385 000,00 Kč 
 

  

 
 
Ad. 16) Volba delegáta na Valnou hromadu ČSCH 2022 
 
Úkolem konference bylo navržení delegáta na Valnou hromadu ČSCH 2024. Komise navrhla předsedu 
ÚOK Ing. Petra Gajdu, v případě potřeby bude náhradník zvolen ze členů ÚOK. Př. Gajda nechal 
přítomné o návrhu hlasovat. Návrh byl jednohlasně přijat. 
 
Ad. 17) Diskuze 
 
Př. Maček z okresu Česká Lípa se dotazoval na výpočet  hlasů pro hlasování, které mu přišlo 
zkreslené, pokud se vypočítává z celkového počtu dospělých chovatelů na okres, kteří jsou zároveň i 
drůbežáři a králíkáři. 
Př. Matouš a př. Kroft reagoval s vysvětlením, že pokud okres nenaplní těmito informacemi databázi 
ČSCH tak není zatím jiný způsob výpočtu možný.  
Př. Kučera vznesl dotaz, jak se postavit ke klubům, které dlouhodobě nekomunikují a plní své 
povinnosti. 
Př. Matouš odpověděl, že pokud se jedná o kluby, které občas něco zapomenout v termínu odevzdat 
tak je na straně tajemníka sekce, aby je vyzval k doplnění. Pokud se jedná o kluby, které nereagují ani 
přes výzvy tak je to klub ke zrušení. 
Př. Petržílka z okresu Louny se dotazoval, proč na webových stránkách holubů nejsou zveřejněny 
zápisy z jednání ÚOK za rok 2022. Př. Gajda se omluvil za pozdější zveřejnění zápisů, nic méně v tuto 
chvíli jsme vše doplnili a všechny zápisy jsou zveřejněny.  
 
Ad. 18) Návrh na usnesení + usnesení 

Přednesl JUDr. Michal Danišovič – předseda návrhové komise 



 
Z celkového počtu 75 okresů disponujících 526 hlasy je na dnešní konferenci přítomno 51 okresů 
disponujících 396 hlasy, tj. 75,28 % a konference je tedy usnášeníschopná. 
Z celkového počtu 28 klubů se konference zúčastnilo 19 klubů. 
 
1. Konference schvaluje: 
Program konference 
Volbu návrhové, mandátové komise a ověřovatelé zápisu ve složení: předseda JUDr. Michal 
Danišovič, členové př. Jaromír Hrubý a př. Jiří Dudák. 
Program jednání konference v plném rozsahu uvedeném na pozvánce. 
Zprávu o činnosti ÚOK chovatelů holubů za rok 2022 přednesenou Ing. Petrem Gajdou 
Zprávu kontrolní komise za rok 2022, přednesenou Ing. Václavem Krůtou. 
Schvaluje návrh rozpočtu sekce chovatelů holubů na rok 2024. 
Volbu delegáta za sekci chovatelů holubů na valnou hromadu ČSCH a to předsedu Ing. Petra Gajdu. 
Průběh a výsledky voleb do ÚOK chovatelů holubů ve složení: 
Barna, Brachtl, Bukovský, Gajda, Krupka, Popelek, Ráček. Předsedou ÚOK byl zvolen Ing. Petr Gajda  
 
2. Konference bere na vědomí: 
Kontrolu usnesení z minulé konference (př. Gajda). 
Zprávu předsedy o činnosti Sboru posuzovatelů holubů (př. Holaň). 
Zprávu o činnosti holubářské sekce Evropského svazu (př. Veselý). 
Zprávu o plemenných chovech a šlechtitelské práci (př. Kučera). 
Zprávu o činnosti práce s mladými chovateli (př. Dufková). 
Zprávu o činnosti komise pro standardy holubů (př. Gajda). 
Zprávu o činnosti ÚOK za rok 2022 + plnění rozpočtu za rok 2022 (př. Gajda).  
 
 
3. Konference ukládá: 
Zabývat se nečinností a neúčastí okresních organizací na pořádaných akcích ÚOK  
ÚOK provést doplnění směrnice pro uznávání PCH (povinnost vystavit 3 holuby stejné barvy a kresby) 
a vypustit ze směrnice ustanovení k „titulu Mistrů ČR“ 
 
Návrh usnesení byl schválen delegáty konference. 
 

Ad. 19) Závěr 

Přítel Ing. Petr Gajda poděkoval delegátům a hostům konference za vstřícné a konstruktivní jednání, 

popřál jim hodně zdaru v chovatelské činnosti a jednání konference ukončil v 14.30 hodin. 

 
 
Ověřovatel zápisu: JUDr. Michal Danišovič, Jaromír Hrubý a Jiří Dudák.  
 
 
Zapsala: tajemnice ÚOK – Lucie Berná 
 


